
Dijous
10.04.2025
Any XXVIII / Núm 9.532

PÀGINES 6 i 7

Every day, all your Andorran news in 
English released with El Periòdic

Every day, all your Andorran news in English released with el Periòdic

Detectades les primeres 
petjades d’os bru després 

de la hibernació

POBLACIÓ D’OSSOS AL PIRINEU Pàgina 3

Els Banders localitzen les marques entre les parròquies d’Ordino i La Massana

Fixen 18 mesos 
per activar 
la inversió 
estrangera

Nou èxit en 
la donació de 
sang amb 206 
participants

Els joves 
proposen 
anticonceptius 
gratuïts

Andorra la Vella 
destina 180.000 
euros a la Casa 
del Poble

ACTIVITAT FORANA Pàgina 8

BALANÇ D’ENGUANY Pàgina 16

CONSELL DE JOVES Pàgina 10

ACCIÓ URBANÍSTICA Pàgina 16

ELPERIÒDIC / E.H.M.
CONSELL SUPERIOR DE JUSTÍCIA Pàgina 10

Les magistrades Núria Garcia 
Val i Immaculada Rodríguez Díaz 
prenent el càrrec.

«Desordre» a l’òrgan amb una proposta de reforma estructural

Andrés Rodríguez aposta per 
Andorra com a ‘hub’ de negocis 

FORBES ANDORRA ECONOMIC SUMMIT Pàgina 12
ESPECIAL 
FORMACIÓ
AVUI AMB EL PERIÒDIC

Álvarez: «No jugar 
és una derrota, 
però no volíem 
fer el ridícul»

FUTBOL Pàgina 20

https://elperiodic.ad/opinion/andorra-te-un-problema-dexercici-de-la-sobirania/
https://elperiodic.ad/news/
https://www.calameo.com/read/0076065112ae53634a04a
https://elperiodic.ad/opinion/el-futur-del-sector-financer-que-desvetlla-el-proces-lacord-dassociacio-2/


Publicitat Dijous, 10 d’abril del 20252

%

Contrata ja la teva cartera automatitzada
des de 150 € i fes un dipòsit al 3 % TAE.
El dipòsit més alt del mercat!

3 % a 3 mesos

Dipòsit al 3 % TAE a tres mesos. Des de 3.000 € fins a 100.000 €, subjecte a tenir una cartera automatitzada activada amb mínim 150 €.  Contractació disponible fins al 15 de maig de 2025. Myandbank 
és un banc 100% d igital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158 F, el núm. de Registre Societats 

Mercantils 5008. i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/
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Amb l’arribada de la prima-
vera, els primers rastres de 
l’os bru han tornat a aparèi-
xer als paratges d’Andorra. El 
Cos de Banders ha detectat re-
centment, entre les parròqui-
es d’Ordino i la Massana, petja-
des d’aquest gran mamífer, in-
dicant que ha sortit de la seva 
etapa d’hibernació, tal com ha 
confirmat aquesta tarda el mi-
nistre portaveu, Guillem Casal. 
Aquesta troballa ha estat possi-
ble gràcies a les tasques cons-

La població al Pirineu ascendeix a 96 exemplars, i se n’han pogut identificar vuit al país l’any 2024
COS DE BANDERS

La primera petjada d’os detectada pel Cos de Banders. 

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

que cal seguir unes recomana-
cions que estan al web de Medi 
Ambient».

Des del Cos de Banders es fa 
una crida a la responsabilitat i 
el respecte envers la natura. En 
cas de trobar-se amb un os men-
tre es fa una excursió o es passe-
ja per la muntanya, es recoma-
na seguir les indicacions del De-
partament de Medi Ambient. 
També s’insta la ciutadania a 
contactar immediatament 
amb el número d’emergències 
148 per garantir una actuació 
adequada i segura tant per a les 
persones com per als animals. .

Es localitzen les primeres petjades 
d’os bru després de la hibernació

CANVI D’ESTACIÓ

Torna la fauna salvatge a la regió
Tema del dia

tants de monitoratge que es du-
en a terme sobre el terreny per 
controlar la presència d’aques-
ta espècie protegida.

Segons les dades actualitza-
des, la població d’ossos al Piri-
neu ascendeix a 96 exemplars. 
Durant l’any 2024, se n’han po-
gut identificar vuit específics 
al territori andorrà, cosa que 
reafirma el compromís de con-
servació i seguiment de la fau-
na salvatge a la regió. En aquest 
sentit, Casal ha comentat que es-
tan fent un seguiment exhaus-
tiu conformat per 16 punts es-
poràdics. De fet, ha reconegut 

El ministre portaveu 
confirma que la 
troballa s’ha efectuat 
entre les parròquies 
d’Ordino i la Massana

que es va recollir la imatge de 
l’os i que van agafar dues mos-
tres per veure si aquest ja ha-
via estat al país, tot llançant un 
missatge de tranquil·litat a la 
ciutadania: «No hi ha una aflu-
ència elevada de caça, però sí 
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El Consell General dels Jo-
ves és molt més que un 
exercici simbòlic: és una 
oportunitat real per es-
coltar una generació que 
reclama espai, veu i acció. 
La proposta de distribuir 
gratuïtament productes 
anticonceptius en farmà-

Escoltar els joves andorrans, 
actuar amb responsabilitat

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

cies i centres de salut és 
un exemple clar d’aques-
ta voluntat transforma-
dora. Lluny d’un enfoca-
ment prohibicionista, els 
joves aposten per una se-
xualitat responsable, in-
formada i lliure, basada 
en el respecte i la preven-

al, l’accés als anticoncep-
tius i la informació són 
inversions en salut i be-
nestar, no despeses. La po-
lítica ha de deixar de veu-
re les demandes juvenils 
com ideals abstractes i co-
mençar a assumir-les com 
a prioritats tangibles.

cions reals. El debat gene-
rat al voltant del cost eco-
nòmic o el possible mal 
ús d’aquests recursos no 
pot eclipsar l’essència del 
missatge: els joves volen 
eines per protegir-se i créi-
xer amb llibertat i respon-
sabilitat. L’educació sexu-

ció. La mesura, que ha re-
but un ampli suport, posa 
sobre la taula una neces-
sitat urgent de salut pú-
blica i d’educació emoci-
onal i sexual de qualitat. 
Tanmateix, escoltar no és 
suficient si les propostes 
no es converteixen en ac-

En els darrers anys, els 
complements alimenta-
ris han guanyat una po-
pularitat indiscutible 
i s’han convertit en un 
gran negoci. 

Cada vegada més per-
sones recorren a aques-
tes substàncies amb la 
intenció de millorar la 
seva salut, augmentar 
el seu rendiment físic o 
lluitar contra el cansa-
ment. 

Els complements ali-
mentaris són productes 
destinats a aportar nu-
trients que poden faltar 
en l’alimentació. 

Es compren general-
ment en forma de com-
primits, càpsules, en 

Ús de complements alimentaris: 
entre la necessitat i l’excés

LA TRIBUNA

ALICE

DÉNOYERS

Els principals arguments de venda són la millora de la 
salut en general, del sistema immunitari i de la salut 
digestiva, de la relaxació i el sistema nerviós

çant el consum de peix 
fresc, marisc, ous, fruita 
seca, hortalisses i fruita 
fresca.

CONFUSIÓ, AUTOMEDICACIÓ I EFEC-

TES PERJUDICIALS / L’augment 
de la popularitat dels 
complements alimenta-
ris s’ha acompanyat de 
molta confusió i desin-
formació respecte a l’ús 
i la utilitat dels comple-
ments alimentaris. Fer-
ne un ús indiscriminat, 
moltes vegades sense se-
guiment per part de pro-
fessionals de la salut, 
pot tenir conseqüències 
negatives. 

Un dels principals ris-
cos en l’ús de comple-
ments alimentaris és 
l’automedicació. Mol-
tes persones decidei-

pols o líquids. 
Els principals argu-

ments de venda són: mi-
llora de la salut en ge-
neral, del sistema im-
munitari i de la salut 
digestiva, de la relaxa-
ció i el sistema nervi-

plantes:
n Vitamines: vitamina 

C, vitamines del grup B, 
vitamina A, vitamina D, 
vitamina E, vitamina K o 
multivitamínics.

n Minerals: calci, mag-
nesi, fòsfor, soci, potas-

SÓN REALMENT NECESSARIS? / En al-
guns casos poden ser be-
neficiosos, però no s’han 
de considerar substituts 
d’una alimentació equi-
librada. Segons l’Orga-
nització Mundial de la 
Salut (OMS) i nombro-

ós, de l’energia i el ren-
diment físic, de la salut 
cardiovascular, hormo-
nal i articular, i els efec-
tes antiinflamatoris. 

COMPLEMENTS ALIMENTARIS MÉS POPU-

LARS / Entre els més dema-
nats hi ha les vitamines, 
els minerals, els amino-
àcids i els extractes de 

si, clor, sofre.
n Oligoelements: fer-

ro, zinc, coure, iode, se-
leni, manganès, crom.

n Extractes de plantes: 
equinàcia, ginseng, bu-
fera somnífera (ashwa-
gandha), maca, guara-
nà, gingebre, valeriana, 
passiflora, rodiola, ona-
gra, cúrcuma, melissa...

sos experts en nutrició, 
la millor manera d’obte-
nir els nutrients essenci-
als és a través d’una di-
eta variada i rica en ali-
ments naturals.

Per exemple, podem 
aconseguir quantitats 
suficients de magnesi, 
zinc, seleni, vitamines 
C i D o omega-3 mitjan- Passa a la pàgina següent
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FREEPIK

xen consumir comple-
ments alimentaris sen-
se haver-se sotmès a cap 
prova mèdica que indi-
qui una deficiència re-
al. 

Aquesta pràctica pot 
provocar desequilibris 
nutricionals o, en al-
guns casos, efectes ad-
versos greus com toxi-
citat, augment del risc 
de malalties cardiovas-
culars, interaccions ne-
gatives amb altres com-
plements alimentaris o 
fàrmacs, etc. 

UN NEGOCI MILIONARI /  Un al-
tre aspecte preocupant 
és la mercantilització 
dels complements ali-
mentaris. Moltes em-
preses promocionen 
aquests productes com 
a solucions miraculo-
ses per a problemes de 
salut molt diversos, so-
vint sense una base ci-
entífica sòlida. Els con-
sumidors poden arribar 
a creure que necessiten 
suplements per mante-
nir-se sans, quan en re-
alitat una alimentació 
equilibrada i un estil de 
vida saludable són més 
efectius. 

En aquest sentit, és 
fonamental fomentar 
l’educació nutricional 
i la capacitat crítica per 
distingir entre informa-

ció rigorosa i estratègi-
es de màrqueting enga-
nyoses.

MÉS ALIMENTS I  MENYS COMPLE-

MENTS! / Si adoptem una 
alimentació saludable, 
completa, equilibrada i 
antiinflamatòria, basa-
da en aliments frescos, 
naturals i de tempora-
da, tindrem cobertes les 
nostres necessitats nu-
tricionals en concepte 

de calories, nutrients, 
vitamines, minerals i 
oligoelements. 

A més a més, un estil 
de vida adequat que in-
clogui moviment i ac-

tivitat física, descans, 
contacte amb la natura 
i relacions socials satis-
factòries ens ajuda a as-
solir una salut adequa-
da, de manera natural i 

sostenible. 
Els complements ali-

mentaris poden ser útils 
en casos específics, pe-
rò no haurien de subs-
tituir mai uns hàbits sa-
ludables. És responsa-
bilitat de cada persona 
informar-se adequada-
ment i, en cas de dubte, 
consultar un professio-
nal qualificat. .

Dietista-nutricionista-PNI
Col·legiada número 23/37

Ve de la pàgina anterior

Aquests productes es promocionen 
com a solucions miraculoses per a 
problemes de salut molt diversos

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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DEBAT DE LA TAULA D’EL PERIÒDIC

El procés de l’Acord d’associa-
ció apunta a un futur de la ban-
ca andorrana com un seguit de 
filials de hòldings de Luxem-
burg o similar.

Una estructura que no hauria 
de tenir gaire impacte en els cli-
ents d’Andorra ni en la recap-
tació d’impostos del Principat 
ni en les capacitats de finança-
ment de l’Estat. Sí que tindria 
impacte, i potencialment molt 
positiu per a l’accionariat.

Evidentment, la idea inici-
al que va promoure la nego-
ciació de l’Acord d’associació 
(AA) era la d’una lliure presta-
ció de serveis financers a la UE 
des d’Andorra. Un somni que 
va xocar amb l’oposició fron-
tal dels tres principals super-
visors europeus que van dispa-
rar les alarmes amb una duríssi-
ma carta que va fer impossible 
incloure la lliure prestació de 
serveis financers dins de l’AA. A 
més, i com vam avançar la set-
mana passada a la primera part 
d’aquest escrit sobre les reali-
tats que desvetlla el procés de 
l’AA, Itàlia ha deixat molt clar 
que no permetrà que l’Acord 
mantingui una disposició ober-
ta, inconcreta, sobre la futura 
supervisió del sistema bancari 
de San Marino (llegeixis també 
d’Andorra). Recordem que Ità-
lia exigeix que el text negociat 
faci menció específica al memo-
ràndum entre el Banc Central 
de San Marino i Roma, un me-
moràndum que està pendent 
des del 2009.

El procés de revisió jurídica 
de l’AA i el seu posterior pro-
cés de ratificació parlamen-
tària evidencien que Andorra 
necessitaria un banc central o 
una figura similar que establei-
xi acords de delegació de la su-

El futur del sector financer que desvetlla 
el procés l’Acord d’associació (2)

LA TAULA D’ EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

a la Unió Euro-
pea. La banca 
andorrana sols 
podrà continu-
ar operant a la 
UE mitjançant 
filials, és a dir 

EL PERIÒDIC

El procés de revisió jurídica de l’Acord d’associació i 
el seu posterior procés de ratificació parlamentària 
evidencien que Andorra necessitaria un banc central

pervisió amb Madrid o amb Pa-
rís. Recordem que aquest tema 
es va tractar a les reunions de 
negociació, com ja hem descrit 
en articles anteriors. Recordem 
que ara Itàlia ha deixat ben clar 
que sense concreció de la dele-
gació de la supervisió bancària 
de San Marino a Roma (llegeixis 
també d’Andorra a Madrid o Pa-

rís), l’Acord no passaria la revi-
sió jurídica.

Per tant, la realitat del pro-
cés de l’AA ens confirma que 
la banca andorrana no podrà 
prestar serveis bancaris a la UE 
directament des d’Andorra ni 
podrà obrir sucursals al terri-
tori europeu ni podrà mante-
nir establiments permanents 

societats amb personalitat ju-
rídica dins la UE, amb seu soci-
al dins la Comunitat Europea, 
subjectes a impostos de socie-
tats dins la UE i subjectes a su-
pervisió dins la UE.

A mesura que les filials eu-
ropees de la banca andorrana 

Passa a la pàgina següent
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creixin, és lògic que es plante-
gi la creació d’un hòlding fora 
d’Andorra, un paraigua euro-
peu, que passi a ser titular de 
les accions de les filials euro-
pees i, també de les accions del 
banc andorrà. Aquest hòlding 
podria sortir a borsa, aconse-
guir una forta injecció de capi-
tal que, per diferents esquemes 
podrien representar impor-
tants ingressos per als accionis-
tes que vendrien part de les ac-
tuals accions de filials o de la 
matriu o podrien aportar capi-
tal internacional per al creixe-
ment d’aquests hòldings.

L’esquema d’un hòlding de 
Luxemburg, per exemple, posa-
ria sota un únic paraigua dins la 
UE les accions d’un banc d’An-
dorra i les accions de les seves fi-
lials en forma d’entitats finan-
ceres dins la UE i d’altres països. 
Aquest esquema sembla un ca-
mí natural per als bancs andor-
rans que vulguin sortir a borsa 
i aconseguir capital per un crei-
xement internacional. Estruc-
turació per la via d’un hòlding 

de la UE que seria un dels pocs 
camins que la realitat del pro-
cés de l’AA deixaria obert per al 
creixement internacional de la 
banca d’Andorra (llegeixis tam-
bé de San Marino). 

Per tant, atès:
— Que la CE no ha permès la 

lliure prestació de serveis fi-
nancers des d’Andorra o San 
Marino. 

— Que les autoritats de la CE 
i països com Itàlia han deixat 
clar que l’AA no pot deixar in-
concreta la supervisió bancària 
delegada a Estats membres.

— Que San Marino confirma 
que, de moment, la supervisió 
jurídica del text de l’AA està en-
tollada pel tema de la supervi-

banc d’Andorra o de San Mari-
no no pot operar a la UE direc-
tament i que sols pot operar in-
directament a partir de filials 
amb personalitat jurídica de la 
UE. 

Queda clar que tant si se sig-
na l’AA com si no se signa, el 
creixement internacional de la 
banca de capital andorrà ha de 
passar per instrumentar-se mit-
jançant un hòlding amb seu i 
supervisió a la UE i amb capa-
citat per sortir a borsa des d’un 
mercat organitzat de la UE.

Per tant, la realitat no és que 
la banca sota capital andorrà 
haurà de crear un hòlding a la 
UE per créixer dins la UE si el re-
sultat del referèndum fos NO. 

cat de la UE sols podrà tenir lloc 
a partir d’un hòlding de la UE, 
cotitzat a borsa, subjecte a tri-
butació a la UE i subjecte a su-
pervisió a la UE. 

Per què? Molt senzill, per què 
l’Acord no contempla la lliure 
prestació de serveis financers 
dins del mercat únic europeu, 
prestats des d’Andorra. 

Per què? Per què no confien 
en la supervisió bancària d’An-
dorra i val a dir que les darreres 
notícies que involucren les nos-
tres autoritats en el que hauria 
passat entre 2012 i 2015 amb 
la BPA deterioren la percepció 
de les nostres institucions. Són 
notícies que reforcen posicions 
com les de desconfiança vers les 
nostres institucions dels super-
visors financers europeus o dels 
òrgans de la CE que estan fent la 
revisió jurídica del text de l’AA. 
Són notícies que reforcen la po-
sició de desconfiança que han 
exposat Estats membres i que 
ha desvetllat San Marino.

Un altre cop, gràcies a San 
Marino per fer pública la reali-
tat del procés de l’Acord que el 
nostre Pacte d’Estat no mostra 
a ciutadania sobirana. .

Ve de la pàgina anterior

L’esquema d’un hòlding de Luxemburg, per 
exemple, posaria sota un únic paraigua dins 
la UE les accions d’un banc d’Andorra 

sió bancària delegada que re-
quereix la concreció del memo-
ràndum San Marino -Roma que 
està aturat des del 2009.

— Que la CE concreta que un 

La realitat que ens mostra el 
procés de l’AA és que: en qualse-
vol cas -tant si surt SÍ com si surt 
NO- el creixement de la banca 
de capital andorrà dins del mer-

https://elperiodic.ad/business/
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Nacional

El Consell de Ministres ha apro-
vat avui el reglament d’inversió 
estrangera, el qual desplega els 
aspectes tècnics recollits en la llei 
per al creixement sostenible i el 
dret a l’habitatge (Llei Òmnibus) 
aprovada tot just fa un mes, men-
tre que aquesta normativa entra-
rà en vigor a partir del pròxim 16 
d’abril. En aquest sentit, cal re-
cordar que la llei marc de l’habi-
tatge ja limita la compra d’habi-
tatges per part inversors estran-
gers a dos immobles, com també 
la promoció immobiliària, que es 
restringeix a la promoció de llars 

El Govern portarà a terme un control explícit per a cada inversió per garantir el seu valor afegit
SFGA

El ministre de Medi Ambient, Agricultura i Ramaderia i portaveu de l’Executiu, Guillem Casal, compareixent aquesta tarda.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

CONSELL DE MINISTRES

18 mesos per acreditar l’activitat, nou 
criteri del reglament d’inversió forana

temps que abans no estava esti-
pulat i que ara s’aplica per refer-
mar aquest control» ha explicat 
convençut Casal.

Les empreses de capital forà 
«hauran d’acreditar així l’alta 
d’un comerç, l’acreditació d’un 
mínim de xifra de negoci i el com-
pliment de les obligacions comp-
tables i fiscals», entre altres aspec-
tes, com bé ha descrit el ministre. 
Per aquesta raó, la legislació im-
plementa un mecanisme de se-
guiment i control associat a la in-
versió de manera que aquesta «es 
materialitzi efectivament i res-
pongui a projectes empresarials 
amb valor afegit», amb un règim 
sancionador en cas d’incompli-
ment i per un import que es con-
sideri adequat. A banda d’això, 
la normativa llista i numera les 
comprovacions que realitza el 
Registre d’Inversions estrange-
res en relació amb les sol·licituds 
abans de resoldre-les. 

En últim lloc, i qüestionat so-
bre si el Ministeri i secretaria 
d’Estat d’Habitatge i el registre 
d’inversions nomenat compten 
amb un nombre d’efectius sufi-
cients per afrontar aquest incre-
ment de les comprovacions, el 
ministre portaveu ha deslligat 
que no caldrà dotar més treballa-
dors en aquests departaments 
«perquè amb les plantilles actu-
als ja es podrà tirar endavant». 
Sobre la regulació d’aquest ti-
pus de capital, Casal ha raonat 
que era imprescindible «per en-
caixar-la així a una nova realitat 
que viu el país i realitzar el seu 
desplegament tècnic en uns ter-
minis raonables». .

de lloguer, del qual un 50% ha de 
ser a preu assequible.

D’aquesta forma, la norma-
tiva detalla, d’una banda, com 
es formalitzen les inversions es-
trangeres davant de notari un 
cop s’han resolt favorablement 
per l’Administració. De l’altra, 
i aquí la novetat i apunt tècnic 
que recull el reglament, «és fa-
rà un seguiment més exhaustiu 
per part del Govern que es durà 
a terme per a les noves inversi-
ons estrangeres un cop aprovat 
el mateix», les quals han de pro-
var l’exercici d’una activitat eco-
nòmica efectiva en el termini 
de 18 mesos a comptar de la se-
va autorització, «un termini de 

Guillem Casal

«Aquesta normativa i 
regulació de la inversió 
estrangera respon a 
una posada al dia de la 
realitat d’aquest país»

MINISTRE PORTAVEU
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Dilluns, 26 de febrer del 2024

En un altre dels temes tractats 
avui, el ministre portaveu, Gui-
llem Casal, ha anunciat en el 
marc de la roda de premsa pos-
terior al Consell de Ministres 
que el Govern «ha emès un crite-
ri favorable per a la modificació 
de la llei per a l’erradicació de la 
violència de gènere i domèsti-
ca». De forma que segons ha de-
tallat, aquesta modificació in-
troduirà per primera vegada al 
país un sistema de prestacions 
econòmiques a favor de les vícti-
mes de certs delictes amb caràc-
ter subsidiari a la responsabili-
tat de l’agressor. Val a dir que 
aquesta proposta va ser avalada 
per tots els grups parlamentaris 
a excepció de la formació que 
encapçala Carine Montaner.

«Aquest sistema no desvirtua el 
principi segons el qual l’autor del 
delicte ha de ser el responsable 
dels danys que hagi ocasionat» 
ha sostret el ministre de la carte-
ra mediambiental, afegint que 

Criteri favorable per ajudar 
contra la violència domèstica

El ministre Casal raona que les prestacions seran assumibles per l’Estat
ARXIU ANA

La roda de premsa del passat 10 de març per anunciar el tramit parlamentari de la llei.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

L’edifici administratiu de Govern 
renovarà aviat la tercera planta

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Sorgit del Consell de Ministres, 
l’Executiu ha acordat licitar els 
treballs de reforma del tercer pis 
de l’edifici administratiu per tal 

de millorar l’eficiència energèti-
ca, l’accessibilitat i l’adequació 
d’uns espais que, en la majoria 
dels casos, no s’havien adequat 
des de feia més de quatre dèca-
des. El Govern continua així les 
millores iniciades al primer pis, 

GOVERN D’ANDORRA

L’edifici administratiu del Govern.

que, en les setmanes que venen, 
ja concentrarà totes les depen-
dències del Ministeri d’Afers Ex-
teriors així com de la secretaria 
d’Estat d’Afers Europeus.

Per aquesta qüestió, el con-
curs per la reforma inclourà l’aï-
llament energètic i el canvi de fi-
nestres, un procés d’estalvi ener-
gètic i millora del confort que es 
farà extensiu el 2026 a la resta de 
l’edifici administratiu. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Cristel Molné Casajuana ha 
estat nomenada nova direc-
tora del Departament de Tu-
risme i Comerç del Govern, 
a proposta del ministre titu-
lar de la cartera, Jordi Torres. 
D’aquesta manera, Molné 
substitueix Sergi Nadal, que 
es va jubilar a finals del 2024, 
i assumirà el càrrec el pròxim 
22 d’abril.

Al llarg de la seva trajectò-
ria, ha ocupat diversos càr-
recs de responsabilitat, en-
tre els quals destaquen el de 
cap d’àrea de Protocol, diplo-
màtica a la Missió Permanent 
d’Andorra davant les Naci-
ons Unides a Nova York. .

Cristel Molné 
assumirà la 
nova direcció 
de Turisme

GOVERN D’ANDORRA

Cristel Molné substituirà a Sergi Nadal.

el Govern «haurà de reclamar o 
rescabalar-se d’aquestes despeses 
ocasionades», que hauran de ser 
sufragades per l’agressor. Un cri-
teri que ha defensat «no està fo-
namentat per un aspecte econò-
mic, sinó judicial i humanitari 
per acompanyar a la víctima en 
la seva recuperació física i emo-
cional d’uns actes que són sem-
pre deplorables». Anant més en-
llà, ha insistit que la responsabi-
litat social és el que ha de primar 
en aquests afers «perquè del con-

trari la societat no avançaria».
Casal ha deslligat així que es 

tracta d’un precepte que respon 
per alinear-se amb els requisits 
internacionals i que aquestes 
prestacions econòmiques «supo-
saran un cost totalment assumi-
ble per a l’Estat». Responent a 
una pregunta sobre quin cost po-
dria significar pel Govern aques-
ta modificació legal, Casal ha co-
mentat que no s’ha realitzat cap 
càlcul exacte «perquè és complex 
estimar aquestes despeses». .
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La distribució gratuïta de pro-
ductes anticonceptius com pre-
servatius i píndoles de l’ende-
mà en farmàcies i centres de 
salut ha estat una de les prin-
cipals proposicions de llei que 
s’han debatut i aprovat per 
majoria aquest dimecres en 

el marc del 23è Consell Gene-
ral dels Joves. La proposta, pre-
sentada pels alumnes de l’es-
cola de segona ensenyança 
d’Encamp, té com a finalitat la 
protecció del jovent a l’hora de 
mantenir relacions sexuals per 
tal d’evitar embarassos no de-
sitjats i malalties de transmis-
sió sexual. La proposició de llei 
ha comptat amb una vintena 
de vots favorables, cinc en con-
tra i tres abstencions.

Així, el text preveu que An-
dorra comenci a aplicar una 
mesura que des de fa temps ja 
és present en països de l’entorn 

Els joves reclamen 
anticonceptius gratuïts i 
educació sexual
Alguns consellers han 
posat l’accent amb què 
se’n pot fer un mal ús

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

El president del Consell Superi-
or de la Justícia, Josep Maria Ro-
sell, ha comparegut aquest ma-
tí en el marc de la celebració del 
jurament del càrrec, a temps par-
cial adscrites al Tribunal Supe-
rior, com a magistrades de Nú-
ria Garcia Val i Immaculada Ro-
dríguez Díaz. Rosell ha exposat 
la situació actual del Tribunal de 
Corts i les dificultats organitzati-
ves que afronta la institució. Du-
rant la seva intervenció, ha anun-
ciat diverses reformes i ha expres-
sat la preocupació pel desordre 
normatiu que afecta el funciona-
ment del sistema judicial.

Rosell ha explicat que actual-
ment el Tribunal de Corts comp-

Rosell anuncia una proposta de modificació legislativa per millorar la gestió del sistema judicial

El Consell Superior alerta del desordre a 
l’òrgan i proposa reformes estructurals

FUNCIONAMENT DEL TRIBUNAL DE CORTS

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

CONSELL SUPERIOR DE JUSTÍCIA

Les magistrades Núria Garcia Val i Immaculada Rodríguez Díaz prenent el càrrec.

ta amb cinc magistrats a temps 
complet, una xifra que, segons 
les necessitats traslladades pels 
òrgans jurisdiccionals, és sufici-
ent. No obstant això, s’ha mostrat 
preocupat per l’impacte que tin-
dran els canvis imminents: «Amb 
les baixes no n’hi ha cap de baixa. 
Ara mateix tenim els que tenim, 
però al setembre, si no hi ha res de 
nou, es jubilaran tres magistrats».

També ha anunciat que el Con-
sell Superior de la Justícia treba-
lla en una proposta de modifi-
cació de la llei qualificada de la 
justícia i d’altres textos legals re-
lacionats: «La llei qualificada pre-
veu que podem fer propostes al 
Govern, i és el que estem fent». 
L’objectiu és que el Govern trami-
ti el projecte de llei, tot i que tam-
bé es podria fer des del Consell 

General. «Esperem que durant el 
2026 es pugui aprovar aquesta 
llei i que es pugui implementar 
de cara al 2027», ha afirmat.

Finalment, ha insistit que cada 
decisió ha de ser curosament pla-

nificada per evitar disfuncions: 
«Ara que toques una peça, se’n va 
una altra». Ha destacat la necessi-
tat d’«anar prohibint totes aques-
tes places que aniran quedant va-
cants, amb un cert ordre». .

23È CONSELL GENERAL DE JOVES CONSELL GENERAL

Un dels joves participants.

com Espanya i França. La idea, 
doncs, és que el Govern sigui 
qui subvencioni la donació de 
preservatius i píndoles de l’en-
demà per a tots els joves menors 
de 26 anys. La norma, a més, 
preveu que els menors d’edat 
que sol·licitin alguns d’aquests 
productes siguin sotmesos a un 
seguiment sobre la freqüència 
d’ús i la quantitat de produc-

tes que adquireixin de mane-
ra periòdica. També s’ha apro-
vat la implementació per part 
de l’Executiu de xerrades rela-
cionades amb l’educació sexu-
al per informar de l’ús correc-
te d’aquests mètodes, tant dins 
com fora de l’horari lectiu.

Tot i l’ampli suport amb què 
ha comptat la proposició de 
llei, alguns consellers han po-
sat l’accent amb què una part 
dels joves «poden acabar fent 
un mal ús dels productes» i 
també han criticat que el rang 
d’edat, fins als 26 anys, és «des-
mesurat». A banda, els conse-
llers que s’han mostrat en con-
tra han posat en relleu que un 
repartiment gratuït d’aquests 
productes anticonceptius tam-
bé representaria «una gran des-
pesa econòmica per al país» i 
han alertat dels efectius secun-
daris negatius que té per al cos 
la píndola de l’endemà. .
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Andorra acollirà per primera 
vegada el Forbes Andorra Eco-
nomic Summit 2025, una tro-
bada d’alt nivell impulsada per 
Forbes España, que vol posici-
onar el país com un centre de 
connexió entre empreses, ins-
titucions i inversors internacio-
nals. Al capdavant del projecte 
hi ha Andrés Rodríguez, presi-
dent de la capçalera, que veu en 
Andorra una oportunitat úni-
ca per construir un model eco-
nòmic plural, dinàmic i obert al 
món. «Volem crear un ecosiste-
ma que, any rere any, reuneixi 
empresaris, emprenedors i ins-
titucions per compartir idees, 
fer ‘networking’ i generar activi-
tat econòmica real», ha afirmat 
Rodríguez.

El congrés girarà al voltant de 
tres eixos clau: digitalització, 
sostenibilitat i emprenedoria. 
Segons Rodríguez, aquests àm-
bits no són escollits per moda, si-
nó perquè reflecteixen realitats 
tangibles del país. «La tecnolo-
gia ja està transformant les em-
preses que operen des d’Andor-
ra cap al món; l’esperit empre-
nedor és part de l’ADN andorrà, 
i la sostenibilitat, per raons na-
turals, és una exigència compar-
tida», ha expressat el president 
de Forbes.

A més, remarca que Andorra 
ofereix una combinació d’esta-
bilitat política, marc jurídic sò-
lid i fiscalitat competitiva difícil 
de trobar en altres indrets. «Tot 
plegat s’afegeix a una llarga tra-
jectòria d’empresa familiar, que 
continua sent un dels grans ac-
tius del país», ha destacat.

Rodríguez també defensa la 
convivència entre el teixit em-
presarial tradicional andorrà i 

PRIMERA EDICIÓ DEL FORBES ANDORRA ECONOMIC SUMMIT

FORBES ESPAÑA

Un altre element clau és la capacitat de prescripció internacional de Forbes, que pot projectar el missatge andorrà a escala global.

El president de Forbes España, Andrés Rodríguez, aposta per consolidar Andorra com a hub de negocis, en la primera 
edició d’una cimera que combinarà digitalització, sostenibilitat i emprenedoria amb projecció internacional i arrelament local

«Andorra té tots els atributs per convertir-se 
en un referent econòmic internacional»

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ / CATARINA KOHLER
ESCALDES - ENGORDANY

la futura arribada de grups in-
versors estrangers. «Aquesta 
combinació pot enriquir-se mú-
tuament. L’empresa familiar no 
desapareix: evoluciona i pot tro-
bar sinergies molt potents», ha 
afirmat.

El Summit no es limita a con-
ferències; busca generar resul-
tats concrets i sinergies reals. La 
selecció dels participants ha tin-
gut en compte l’interès econò-
mic real per Andorra, i segons 
Rodríguez, les sorpreses no han 
faltat: «Hem descobert sectors 
que inicialment no contemplà-
vem, però que encaixen perfec-
tament amb el país. Això demos-
tra que aquest projecte arriba en 
un moment d’oportunitat».

També es vol fer valdre el pa-
per d’Andorra en sectors com 
el turisme de salut, l’esport i el 
benestar, on ja ha demostrat sa-
ber créixer amb respecte pel me-
di ambient. «La sostenibilitat és 

una premissa transversal, i mol-
tes empreses del país la conside-
ren part de la seva identitat pro-
ductiva», ha indicat Rodríguez.

Un altre element clau és la ca-
pacitat de prescripció internaci-
onal de Forbes, que pot projec-
tar el missatge andorrà a esca-
la global. «Tenim accés a públics 
molt influents, i aquest congrés 
pot ajudar a impactar en les de-
cisions estratègiques de grups 
inversors, institucions i líders 
empresarials», apunta Rodrí-
guez.

Amb una clara vocació plural, 
el president de Forbes España 
conclou que el Summit vol ser 
una plataforma oberta, sense 
fronteres ideològiques ni secto-
rials. «Un hub internacional de 
negocis ha de ser inclusiu i mul-
tisectorial. Aquest projecte vol 
donar veu a Andorra, amb una 
mirada llarga i transformado-
ra». .

Andrés Rodríguez

«La tecnologia ja 
està transformant les 
empreses que operen 
des d’Andorra cap a la 
resta del món»

«Tenim accés a públics 
molt influents, i aquest 
congrés pot ajudar a 
impactar en les decisions 
estratègiques»

PRESIDENT DE FORBES ESPAÑA
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La presidenta suplent del Grup 
Parlamentari Socialdemòcra·
ta, Susanna Vela, ha entrat avui 
una pregunta oral urgent sobre 
la Llei qualificada de la nacio·
nalitat després de les declaraci·
ons al respecte ahir del cap de 
Govern, Xavier Espot, durant la 
seva intervenció a l’Assemblea 
Parlamentària del Consell d’Eu·
ropa d’aquest dimarts.

És per aquesta raó que la par·
lamentària demanarà pròxima·
ment si, més enllà d’allò que va 
manifestar Espot sobre la fle·
xibilització de residir ininter·
rompudament durant 20 anys 
a Andorra, el Govern contem·
pla altres requisits amb rela·

El conseller general del grup 
parlamentari Andorra Enda·
vant, Marc Monteagudo, ha 
presentat avui una pregun·
ta escrita adreçada al Govern 
per tal «d’esclarir els objec·
tius, les actuacions i els cos·
tos associats a l’acció exterior 
d’Andorra a través de les seves 

ció a l’obtenció de la naciona·
litat andorrana. En aquest sen·
tit, la qüestió es formularà i es 
respondrà oralment per part de 
l’Executiu en la següent sessió 
de preguntes al Consell Gene·
ral, la qual està prevista per di·
marts vinen15 d’abril. .

Vela demana 
pels requisits 
per facilitar la 
nacionalitat
La consellera demana a Govern per les 
declaracions sobre la residència ininterrompuda

PREGUNTA PARLAMENTÀRIA COSTOS A LES AMBAIXADES

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

AE demana pels 
costos i despeses 
dels diplomats 
Monteagudo qüestiona 
si la inversió en 
diplomàcia «està 
generant resultats reals»

ANDORRA ENDAVANT

Monteagudo compareixent en un ple durant l’hivern passat.

SOCIALDEMÒCRATES

Vela durant una trobada al Parlament.

ambaixades i ambaixadors», tant 
residents com no residents, du·
rant el període actual de 2024/25. 
Una iniciativa que, segons desta·
ca la formació, respon a la «volun·
tat de garantir la transparència i 
la rendició de comptes» sobre l’ús 
dels recursos públics destinats a 
la política exterior. 

Sobre aquesta qüestió, Monte·
agudo sostreu que l’augment de 
la presència diplomàtica d’An·
dorra «ha de venir acompanyada 
d’un exercici de responsabilitat 
i d’avaluació de resultats». Final·
ment, AE remarca la importàn·
cia de poder «valorar l’eficàcia 
d’aquestes accions». .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Espot mantindrà la primera trobada amb 
António Costa, president del Consell Europeu
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

SFGA

El cap de Govern, Xavier Espot.

El pròxim 16 d’abril, el cap de 
Govern, Xavier Espot, es reuni·
rà per primera vegada amb l’ac·
tual president del Consell Euro·
peu, António Costa, a Brussel·
les. L’objectiu de la trobada és 
fer seguiment de l’estat d’avan·
çament de l’Acord d’associació, 

Paral·lelament, aquest dime·
cres l’Executiu s’ha reunit amb 
representants de les forces po·
lítiques que integren el Pacte 
d’Estat per informar sobre la 
situació actual de les negocia·
cions de l’Acord. En el mateix 
marc, s’ha anunciat la creació 
d’un grup de treball amb els 
principals agents econòmics 
del Principat. .

i s’emmarca dins l’estratègia 
d’impuls diplomàtic que Xavi·
er Espot està duent a terme en 
els darrers mesos amb autori·
tats institucionals i represen·
tants dels Estats membres de la 
Unió Europea. Cal recordar que 
el cap de Govern ja havia man·
tingut diverses trobades amb el 
predecessor de Costa, Charles 
Michel.

AGENDA INTERNACIONAL
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
convocat un concurs nacional 
per adjudicar, pel procediment 
d’urgència, les obres de refor·
ma del bar de la Casa del Poble. 

Així, el pressupost per a l’actu·
ació s’enfila fins als 180.000 eu·
ros i el termini d’execució de 
les obres és d’un màxim de dos 
mesos. Segons publica el BOPA 
aquest dimecres, les propostes 
han de ser presentades abans 
de les 14.00 hores del proper 24 
d’abril mitjançant la platafor·
ma de contractació del sector 
públic.

A banda del bar, el projecte 
també contempla actuacions 
a la casa Pairal, als banys de la 

Reforma del bar de la 
Casa del Poble amb una 
inversió de 180.000 €
L’actuació també 
contempla renovar la 
casa Pairal

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La donació de sang organitzada 
aquest dilluns per la Creu Roja 
Andorrana i el Bàsquet Club Mo·
raBanc Andorra ha tingut una 
molt bona acollida. Celebrada 
al Pavelló Toni Martí, la campa·
nya ha reunit un total de 206 do·
nacions, amb 177 considerades 
efectives. A més, s’han incor·
porat 24 nous donants i s’han 
comptabilitzat 28 oferiments.

Tot i que lleugerament per so·
ta de les xifres assolides l’any 
passat —quan es van recollir 
214 donacions totals, amb 196 
d’efectives—, enguany s’ha ob·
servat un augment en els oferi·
ments, fet que evidencia l’inte·
rès creixent per participar. Cal 

ANA / E.M.

La participació 
cau lleugerament 
respecte a l’any 2024

Èxit solidari a la campanya de donació al 
Toni Martí, la qual assoleix 206 donacions

JORNADA DE COMPROMÍS CIUTADÀ

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Un moment de la 6a campanya de donació de sang en col·laboració amb el BC MoraBanc Andorra.

mencionar que la jornada va 
transcórrer amb una afluència 
constant, especialment intensa 
al migdia i durant la tarda. 

Pel que fa al perfil dels parti·
cipants, es va registrar una par·
ticipació gairebé paritària, amb 
104 homes i 102 dones. Les per·

sones d’entre 35 i 64 anys van 
ser les més actives, i els grups 
sanguinis A i O positius van des·
tacar com els més comuns, se·
guint la tendència habitual. La 
pròxima campanya se celebrarà 
els dies 10, 11 i 12 de juny al Col·
legi Sant Ermengol. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Les inscripcions per partici·
par en la 46a edició de la Fi·
ra d’Andorra la Vella, que se 
celebrarà del 24 al 26 d’oc·
tubre al Parc Central de la 
capital, ja s’han obert. Les 
empreses interessades a ob·
tenir un espai d’exposició 
poden formalitzar el regis·
tre, que estarà disponible 
fins al 31 de juliol. .

Obertes les 
inscripcions 
per a la 46a 
edició

FIRA D’ANDORRA
planta primera, a la façana i a la 
sala d’instal·lacions. L’objectiu 
és renovar i optimitzar aquests 
espais «per fer·los més funcio·
nals, accessibles i acollidors, tot 
respectant l’estructura princi·
pal de l’edifici i minimitzant 
l’impacte durant les obres», as·
seguren des de la corporació. 

Els treballs inclouen la redis·
tribució d’espais, la renovació 
del mobiliari, la millora de la il·
luminació i la substitució dels 
acabats existents. 

Al bar, es modificarà la ubica·
ció de la barra, es reubicaran els 
jocs infantils i es canviarà l’es·
cala d’accés a la planta primera. 
Altrament, també es renovaran 
les instal·lacions elèctriques, de 
fontaneria i de climatització i es 
milloraran a més els banys de la 
primera planta. .

URBANISME

La pròxima campanya 
se celebrarà els 
dies 10, 11 i 12 de 
juny al Col·legi Sant 
Ermengol
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Divendres de la setmana passa-
da, després d’haver-ho avançat 
El Periòdic, la Federació Andor-
rana de Futbol (FAF) va confir-
mar l’RCDE Stadium com a l’es-
cenari que acollirà l’Andorra-
Anglaterra el pròxim 7 de juny 
a les 18.00 hores, el pròxim par-
tit de la fase de classificació per 
al Mundial del 2026 de la selec-
ció de Koldo Álvarez de Eulate. 
I aquest matí, per resoldre tots 
els dubtes generats al voltant 
d’aquesta decisió i de la ‘gaire-
bé’ impossibilitat de jugar al 
nou estadi d’Encamp, el presi-
dent de l’ens futbolístic, Fèlix 
Álvarez, i el secretari general, 
David Rodrigo, han donat una 
roda de premsa.

«No poder jugar a Andorra ha 
estat una derrota, el país s’ho 
mereix, però no estàvem dispo-
sats a quedar en ridícul davant 
el món». Així de clar i contun-
dent ha estat el president, qües-
tionat perquè el Principat no 
pugui acollir el duel, una de-
cisió amb la qual la federació 
no s’ha volgut arriscar a perdre 
la subvenció de la UEFA. Cal re-
cordar que precisament l’orga-
nisme encarregat de governar 
el futbol europeu va visitar el 
camp encampadà fa unes set-
manes per fer-hi unes proves, 
les quals no van garantir jugar-
hi tot deixant clar que es neces-
sitaven un parell de mesos per 
tenir-lo totalment operatiu.

El lloguer de l’RCDE Stadium serà de 100.000 euros, els quals volen recuperar amb la venda d’entrades
AE

Fèlix Álvarez i David Rodrigo durant la roda de premsa.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

obres, tal com ha dit el secreta-
ri general, suposen un petit in-
crement del pressupost.

Així, el president de la FAF ha 
assenyalat que la idea és que els 
primers partits oficials que s’hi 
puguin acollir siguin els dos 
compromisos vinents de la se-
lecció femenina, el 30 de maig 
contra Geòrgia i el 3 de juny 
contra Malta. També s’hi suma 
la final de la Copa Constitució, 
tot plegat conformant una sèrie 
de partits «que ens serviran de 
rodatge», ha explicat Rodrigo.

L’RCDE STADIUM, L’ESCOLLIT / Final-

Fèlix Álvarez, davant el canvi: 
«No volíem quedar en ridícul»

FUTBOL

Esports

El principal afer per no 
jugar a Encamp és el 
sistema elèctric que 
la UEFA ha demanat 
modificar

EL SISTEMA ELÈCTRIC, EL PRINCIPAL CAU-

SANT / Segons ha apuntat Ro-
drigo, que l’estadi no estigui 
acabat es deu principalment a 
afers amb el sistema elèctric: 
«Els estudis no van ser els més 
adients, però s’ha trobat ja la so-
lució i s’està treballant en ella». 
Des de l’empresa constructora 
ja han esmentat a la FAF que el 
dia 22 d’aquest abril la infra-
estructura sencera estarà lles-
ta, a excepció de les modifica-
cions demanades per la UEFA, i 
que serà llavors quan es torna-
ran a fer unes proves per donar 
el vistiplau definitiu. Aquestes 
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Diego Alende durant el partit contra el Tarassona. 

@FCANDORRA

A pel tram final havent trobat 
la regularitat que li ha mancat
P.F.Q.
ESCALDES - ENGORDANY

Els tres punts contra el Tarasso-
na van ser una mostra més que 
l’FC Andorra ha trobat la regula-
ritat que li ha mancat durant bo-
na part del curs: ha tornat a ocu-
par posicions de play-off i dels 
darrers 10 duels només n’ha 
perdut un. «Guanyar sempre va 
bé. Sabem que a casa som molt 
forts i era un partit que s’havia 
de vèncer perquè queden molt 
poques jornades», ha comentat 
aquest matí Diego Alende fent 
referència a l’encontre de diu-
menge passat. En aquest sentit, 
el central ha reconegut que el 
vestidor arriba amb confiança 
per fer front al tram final de la 
Primera Federació.

En aquest, els de ‘Beto’ Com-
pany es veuran les cares contra 
tres rivals directes, sent el San-
se el primer precisament aquest 

diumenge a Zubieta (15.30 ho-
res). «És un partit important, pe-
rò com no tenim marge d’error 
ja tots són importants […] Sabem 
que serà difícil, però anirem pel 
triomf», ha indicat el gallec. 
Els de Sergio Francisco ocupen 
el quart lloc a la taula, amb un 
punt més que els andorrans, i no 
vencen al seu feu des del passat 
1 de febrer, quan es van imposar 
per 3-0 al Barça Atlètic. «És un fi-
lial, gent jove, molt dinàmica, 
que fa molts gols i no n’encaixa 
gaires. Segurament serà un duel 
molt diferent del de diumenge i 
amb dos equips que volen pro-
posar», ha afegit Alende.

Ara bé, el de Santiago de 
Compostel·la ha recordat que 
els partits fora de casa continu-
en sent una assignatura pen-
dent: «Hem de fer una passa en-
davant per continuar a dalt, i 
estem mentalitzats d’això». De 
totes maneres, ha celebrat que 

FUTBOL - PRIMERA FEDERACIÓ

el conjunt hagi recuperat la cin-
quena plaça. «Sempre és posi-
tiu veure’t al play-off, que com-
pleixes l’objectiu, però no ens fi-
xem gaire en això perquè el curs 
és molt llarg i canviant», ha dit, 
posant d’exemple un cas com el 
de l’Ourense, fa 10 jornades en 
descens i ara a només dos punts 
dels pirenaics. «És una cursa de 
fons, però és bonic veure’t al 
play-off i la intenció és no sortir-
ne», ha finalitzat. .

ment, l’estadi de l’Espanyol, a 
Cornellà-El Prat, ha estat l’esco-
llit per acollir el partit entre an-
dorrans i anglesos. El cost del 
lloguer s’enfila als 100.000 eu-
ros, xifra a la qual s’ha de su-
mar l’IVA i altres despeses com 
el transport, l’hotel o les dietes i 
que la FAF pretén recuperar, al-
menys parcialment, amb la ven-
da d’entrades. En relació amb 
això, des de l’ens han notificat 
que demà es reuniran amb la 
federació d’Anglaterra per de-
cidir, entre altres aspectes, el 
preu dels abonaments.

Entre les altres opcions, Álvarez 
ha reconegut que van parlar amb 
l’Osca, el Girona i el Barça per ju-

Panoràmica de l’estadi de la FAF a Encamp.

FAF

gar al Johan Cruyff. En aquests 
darrers dos casos, coincidia amb 
el canvi de gespa que els equips 
fan en finalitzar cada temporada. 

També es va demanar al Govern 
jugar a l’Estadi Nacional, però te-
nint en compte els Jocs dels Petits 
Estats no van poder garantir unes 

condicions òptimes.

CANVI DE DATA / Tots dos mandata-
ris han assenyalat que es va de-
manar un canvi de data. En un 
primer lloc, fent el primer par-
tit a territori anglès i el segon al 
Principat, però els Three Lions 
van dir que no perquè Wembley 
està ocupat el 7 de juny amb un 
concert de Coldplay. També es va 
demanar, atenent aquesta casu-
ística, que els anglesos canvies-
sin de seu, i la resposta va tornar 
a ser negativa. Com que el matx 
cau en dissabte, des de la FAF es-
tan estudiant implementar al-
guna acció per facilitar el despla-
çament a l’afició tricolor. .

DIEGO ALENDE

«Hem de fer una passa 
endavant en els partits fora 
de casa per continuar a dalt, 
i estem mentalitzats d’això»

CENTRAL DE L’FC ANDORRA
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Aquest dimecres ha comptat 
amb una doble sessió d’eslàlom 
per a l’equip andorrà a Sierra 
Nevada, amb una cursa dels Na-
cionals espanyols i una altra 
FIS. Bartumeu Gabriel ha estat 
tercer en la carrera dels Naci-
onals i ha marcat 22.87 punts, 
mentre que a la cursa FIS Xavier 
Cornella ha obtingut la victòria 
amb Àlex Rius acompanyant-lo 
al podi en segona posició.

GABRIEL, TERCER I 22.87 PUNTS AL NC / A 
la cursa dels Campionats d’Espa-
nya, Bartumeu Gabriel ha assolit 
la tercera posició amb 1’37.18, a 
0.38 de Joaquim Salarich, el gua-
nyador, i a només 0.01 de la se-
gona posició de Juan del Campo. 
Amb aquesta plaça, el pirenaic 
ha marcat 22.87 punts, amb la 
qual cosa millorarà els 23.00 
que havia confirmat el passat 
dia 5 d’abril a l’eslàlom de Val 
Casies, a Itàlia. Per la seva part, 
Xavier Cornella ha estat cinquè 
amb un temps d’1’37.95, men-
tre que Àlex Rius ha acabat sisè 
amb 1’38.12. A més, Pere Corne-
lla ha acabat novè amb 1’41.23 
per marcar 53.41 punts, millors 
que els seus actuals 90.12.

CORNELLA GUANYA LA FIS I MARCA 23.00 

PUNTS / Així mateix, al segon es-
làlom de la jornada, la victòria 
ha estat per a Xavier Cornella 
amb un crono d’1’38.80, qui 
a més ha marcat els seus pri-
mers 23.00 punts i deixarà en-
rere els 25.45 que té fins al mo-
ment. Igualment, Rius ha estat 
segon a 0.25 del seu compatri-
ota, amb un 1’39.05, i ha mar-

Bartumeu Gabriel és 
tercer als Nacionals 
d’Espanya

Cornella s’imposa en l’eslàlom FIS de 
Sierra Nevada amb Rius en segon lloc

ESQUÍ ALPÍ

FAE

Xavier Cornella i Àlex Rius al podi de l’eslàlom FIS d’avui.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

pionats Nacionals de Bèlgica, 
amb Íria Medina en la 18a po-
sició. La tricolor ha finalitzat 
amb 1’46.10, a 2.87 de la ven-
cedora, que ha estat la france-
sa Marjolaine Ollier. Per la seva 
part, Carla Mijares no ha pogut 
completar la segona mànega, 
tot i a la primera marcar el cin-
què millor temps.

EBRI, FERNÁNDEZ I ESTRUGA, ALS GE-

GANTS NJR D’ALPE CERMIS / A Alpe 
Cermis (Itàlia) s’ha disputat el 
primer gegant NJR amb la pre-
sència d’Èric Ebri, Marc Fernán-
dez i Pirmin Estruga, de l’equip 
nacional masculí. Ebri ha estat 
28è amb 1’40.35, a 2.80, Fernán-
dez ha acabat 33è amb 1’41.20, 
i Estruga ha finalitzat 47è amb 
1’42.79. La victòria ha estat per 
al local Edoardo Baldo. Demà, 
un nou gegant NJR. .

cat 24.85, que és el seu cinquè 
millor resultat de la tempora-
da. El podi l’ha completat l’es-
panyol Aingeru Garay, mentre 
que Pere Cornella no ha com-
pletat la primera mànega i Ga-
briel no ha corregut.

MEDINA, 18A EN L’ESLÀLOM DEL NACIO-

NAL BELGA / L’equip nacional fe-
mení ha competit a Val-d’Isère 
(França) a l’eslàlom dels Cam-
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The Association of Minority Di-
seases of Andorra (AMMA) is on-
ce again putting on the table 
the urgent need to create a na-
tional registry of minority dise-
ases. Five years after its founda-
tion, the entity reiterates that 
this tool is «essential» to de-
tect and treat people affected 
by these pathologies, often seri-

The association estimates that there are up to 5,000 unidentified cases due to a lack of official data

The AMMA calls for a national 
registry to guarantee diagnosis

DEMAND FROM THE GOVERNMENT REGARDING MINORITY DISEASES

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

AMMA

Members of the Association of Minority Diseases of Andorra.

ous, chronic and disabling, but 
little known and difficult to di-
agnose.

«The lack of a registry is an 
obstacle that prevents us from 
knowing how many people are 
actually living with a minority 
disease in Andorra,» says Merit-
xell Benito, president of the as-
sociation since a month. Beni-
to highlights that, according to 
estimates based on registries in 
countries with similar systems, 

up to 7% of the world’s popula-
tion could suffer from a mino-
rity disease. «Therefore, if we 
extrapolate this data to Andor-
ra, we are talking about around 
5,000 affected people who are 
not identified»,she assures.

The AMMA’s main request is 
that the registry become a pu-
blic and systematic tool to co-
llect data on the diagnosis, mo-
nitoring and evolution of pati-
ents with this type of pathology. 

The registry in question 
would operate with 
the support of the 
administration, doctors 
and the association
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The association remarks that 
the cost of implementing it 
should not be an impediment: 
«It is not a budget issue, becau-
se the cost is offset by the advan-
tages in public health and qua-
lity of life», the entity explains, 
citing data presented on April 
1st in the program ‘Avui serà 
un bon dia’ on RTVA.

The operation of this re-
gistry, as explained by the AM-
MA, would be based on colla-
boration between the health 
administration, medical pro-
fessionals and the association. 
The aim is to identify the soci-
al determinants of health, plan 
preventive and care actions, 
and place the patient at the 

center of any healthcare decisi-
on. It all starts with a key piece 
of information: diagnosis. “Di-
agnosis should be the first rig-
ht of any patient”, the associa-
tion argues, which denounces 
that this is often not funded in 
adults. 

The registry would allow one 
of the main paradoxes of Mino-
rity Diseases to be overcome: 
although each disease affects 
few people (one in 10,000, on 
average), all of these pathologi-
es affect up to 7% of the global 
population. “No territory can 
understand a rare disease if it 
is considered in isolation; data 
must be added to understand 
and address it with guarante-

Association of Minority 
Diseases of Andorra

“The lack of a registry 
is an obstacle to 
knowing exactly how 
many people are 
diagnosed”

“It is not a budget 
issue, because it is 
compensated by the 
advantages in public 
health and quality of life”

“If we extrapolate the 
global data to Andorra, 
we can talk about 
around 5,000 people 
affected”

“No territory can 
understand a rare 
disease if it is viewed in 
isolation, data must be 
added to understand”

“We are talking about 
people who can have a 
better quality of life not 
only in clinical terms, but 
also in social terms”

PEXELS

With an active registry, it would be possible to offer palliative treatments, stop the 
progression of diseases and anticipate changes

THE FIGURES

7%

5,000 CASES

1,100 EUROS

Minority diseases affect one in 
every 10,000 people, that is, 7% of 
the world population.

According to AMMA Andorra, 
there could be up to 5,000 cases 
of these pathologies.

Genetic tests to detect a disease 
range between 200 euros and 
1,100 euros.

es”, the association of minority 
diseases explains. What is clai-
med is that with an active re-
gistry, there would be the pos-
sibility of offering palliative 
treatments, stopping the pro-
gression of diseases, anticipa-
ting changes and needs and, ul-
timately, guaranteeing a more 
dignified life for patients. «We 
are talking about people who 
can have a better quality of life 
not only in clinical terms, but 
also social and educational», 
conclude the association. The-
refore, the entity is willing to 
work together with the institu-
tions to make this instrument 
a reality that, they assure, «can-
not wait any longer». .

https://www.immo-laportella.com/
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WOLFGANG NOVOCAINE MUFASA: EL REY LEÓNBLANCANIEVES
 

https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dijous 10
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

Divendres 11
F. Valira

C/ Prat de la Creu 15-25 
Andorra la Vella 

Tel. 829160

Dissabte 12
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

Diumenge 13
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella 

Tel. 819219

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:15
Memòries d’arxiu: Testimonis del 
Temps

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
La Clau, amb David Domingo

21:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

22:40
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Club Piolet07.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


AMAZON

«No crec que la 
literatura canviï massa 
les coses, però almenys 
ens permet imaginar 
una altra realitat, o bé 
riure’ns d’ella»
Eladi Romero García

VALORACIÓ

RESUM

Aquest llibre tracta d’assassinats 
comuns. No d’aquells comesos 
per motius polítics i obrats primer 
per maquis (tant rurals com 
urbans) i després per les diverses 
organitzacions ultraesquerranes 
o separatistes. Tampoc d’aquells 
comesos per les forces d’ordre 
públic contra aquests opositors, 
maquis i terroristes, que n’hi va 
haver en nombre elevat. Parla 
d’assassinats perpetrats en un 
curs de robatoris o atracaments 
en un país dominat, en els 
primers temps, per la misèria.

TÍTOL
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EDITORIAL

ANY

GÈNERE

Crònica negra del 
franquisme

Eladi Romero García

Laertes editorial, S.L.
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Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal
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POL

FORCADA QUEVEDO

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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